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Wiadomości z kraju

STORAGE
R

W biznesie od 1971 roku

• Moze  macie  duzo niepotrzebnych  
rzeczy w domu?

• Moze w garazu nie ma miejsca  
na samochod?

• Moze Biznes  zajmuje duzo  
miejsca w waszym domu?

• Moze planujecie przeprowadzke?

www.ezmini.com
CONVE

NIENT

LO
CATIO

NS

351 Red Lion Rd., Huntindon Valley,  
PA 19006 
215-938-9343 - redlion@ezmini.com
289 DeKalb Pike, North Wales, PA 19454 
215-699-6002 - montgomery@ezmini.com

36 E. Township Line Rd, Elkins Park,  
PA 19027 Cheltenham 
215-379-1636 - elkinspark@ezmini.com
7425 State Rd., Philadelphia,  
PA 19136 Mayfair/Holmesburg 
215-331-9398 - stateroad@ezmini.com

KLIENCI MOGA 
SKORZYSTAC 

Z JEDNEGO 
BEZPLATNEGO 

MIESIACA  
WYNAJMU U NAS

 C
O

U
P

O
N

1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 
215-491-1600215-491-1600

Nie ma problemu. Porownajcie nasze ceny i warunki uslug z tym co zaproponuja 
wam nasi konkurenci. Mozecie byc pewni - przekonacie sie sami, ze 

EZ_STORAGE jest najlepszym biznesem!
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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PIERWSZA POLSKA ELEKTROWNIA 
JĄDROWA. LOKALIZACJA OFICJALNIE 

POTWIERDZONA

Po latach domysłów wszystko stało się jasne. Pierwsza 
polska elektrownia jądrowa stanie w gminie Choczewo. 
Potwierdzono dokładną lokalizację.

Koniec wieloletnich spekulacji w sprawie lokalizacji 
pierwszej polskiej elektrowni jądrowej. Wojewoda Pomor-
ski Dariusz Drelich wydał decyzję o wskazaniu miejsca, 
w którym powstanie obiekt.

Pierwsza polska elektrownia jądrowa. Znamy lokalizację
Wojewoda podpisał decyzję o wskazaniu lokalizacji 

inwestycji w pierwszą polską elektrownię jądrową. Dla 
osób, które śledzą temat od lat, nie będzie to żadne 
zaskoczenie. Spółka Polskie Elektrownie Jądrowe roz-
pocznie budowę pierwszego tego typu obiektu w gminie 
Choczewo. Dokładna lokalizacja do Lubiatowo-Kopalino. 
To około 17 kilometrów w linii prostej od Łeby.

– Powstająca na Pomorzu elektrownia jądrowa wpłynie 
na stabilność zasilania, będzie równoważyć prognozowany 
wzrost zapotrzebowania na energię elektryczną i zapewni 
suwerenność energetyczną. To inwestycja w przyszłość, 
harmonijny rozwój i co najważniejsze bezpieczeństwo – 
powiedział wojewoda pomorski Dariusz Drelich.

Zgoda odblokowuje następne etapy
Zgoda wojewody była niezbędna do tego, aby spółka 

PEJ mogła ruszyć z kolejnymi etapami prowadzenia 
inwestycji. Teraz ruszą złożone badania geologiczne, 
które po zaakceptowaniu dadzą możliwość wystąpienia 
o pozwolenie na budowę. Dokument będzie wydawany 
przez prezesa Polskiej Agencji Atomistyki.

Dużo mówi się także o potencjalnej lokalizacji drugiej 
elektrowni jądrowej. W rozmowie z Wprost.pl pytana o 
to była pełnomocnik rządu ds. strategicznej infrastruktury 
energetycznej Anna Łukaszewska-Trzeciakowska.

– Wybór drugiej lokalizacji dla inwestycji realizowanych 
w ramach programu rządowego jest dopiero przedmiotem 
analiz. W naszym miksie energetycznym potrzebujemy 
dużej „podstawy” w atomie, ale nie zapominajmy, że po-
trzebujemy też miejsca dla źródeł odnawialnych i SMR-ów. 
Dla zachowania odpowiedniego poziomu elastyczności 
systemu elektroenergetycznego potrzebujemy wdrożyć 
– w odpowiednich proporcjach – różne dostępne tech-
nologie – powiedziała..

SZOKUJĄCE ZACHOWANIE 
ZAMASKOWANYCH MIGRANTÓW NA 
GRANICY. „GDYBYM CIĘ DORWAŁ…”

Nowe nagranie z polsko-białoruskiej granicy pokazuje, 
z czym mierzą się funkcjonariusze. Ze strony migrantów 
padają szokujące groźby. Jest nagranie.

Nie ustaje napór migrantów na polską granicę. Cu-
dzoziemcy zwabieni przez reżim Aleksandra Łukaszenki 
złudną obietnicą łatwego przedostania się do krajów 
Unii Europejskiej stanowią wyzwanie dla służb. Straż 
Graniczna codziennie wydaje komunikaty, w których 
podsumowuje kolejne incydenty.

„Agresja słowna i groźby przemocy seksualnej – z tym 

mierzą się funkcjonariuszki Straży Granicznej, strzegące 
naszej granicy z Białorusią” – napisał sekretarz stanu w 
Kancelarii Prezesa Rady Ministrów, pełnomocnik rządu 
ds. Bezpieczeństwa Przestrzeni Informacyjnej RP. Sta-
nisław Żaryn zamieścił nagranie ukazujące szokujące 
zachowanie migrantów.

Kryzys na granicy. Jest nowe nagranie z migrantami
– Zapalę z tobą papierosa, poczekaj chwilę. Stary, 

jak wejdę do Polski, wszyscy powiedzą: go Belarus, go 
Belarus. Powiem ci wtedy: ok. Teraz nagraj ich! Gdzie? 
Gdzie? Skończ, znaczy nagraj. Nagraj, że oni są na 
terytorium Białorusi. Nagrywaj. Ja wiem, że jesteś su-
per. Przysięgam na Boga. Jakbyś przyjechał do nas, do 
Jordanii.... – mówi zamaskowany mężczyzna, po czym 
wykonuje gest symbolizujący strzał w głowę z pistoletu.

Następnie pokazuje środkowy palec i zwraca się do 
funkcjonariuszek, w sposób, który nie nadaje się do za-
cytowania. – Przysięgam na Boga, gdybym cię dorwał... 
nie masz pojęcia o moim kraju. Serio. Nawet zabilibyśmy 
tych czterech, którzy są z tobą. No to cześć – dodaje 
cudzoziemiec. – Strażnicy? To są strażnicy? – dziwi się 
mężczyzna. – Chodzi o Niemcy – mówił. Później grupa 
oddala się.

Kryzys na granicy polsko-białoruskiej trwa mimo 
budowy zapory. Nadal nie brakuje osób, które usiłują 
przedostać się nielegalnie do Polski. Migranci wybierają 
te odcinki, gdzie nie ma płotu – takie jak bagna czy rzeki. 
Niektórzy próbują przedostać się także przez barierę..

RAKIETA UDERZYŁA W FABRYKĘ 
POLSKIEJ FIRMY. PREZES POTWIERDZA

„Rakieta uderzyła w naszą fabrykę w Ukrainie” – po-
informował prezes Fakro Ryszard Florek. W ataku nie 
ucierpiał żaden pracownik firmy.

Podczas ataku rakietowego na Lwów zniszczona 
została fabryka polskiej firmy Fakro. "Zakład płonie" – 
powiedział prezes firmy Ryszard Florek w rozmowie z 
serwisem sądeczanin.info.

Rakieta uderzyła w fabrykę Fakro
„Wiadomość dotarła do nas o piątej nad ranem. Już 

wiadomo, że w magazynie spłonęło dwa tysiące dacho-
wych okien. Spłonęła też hala produkcyjna” – powiedział 
serwisowi sądeczanin.info Ryszard Florek.

W ataku nie ucierpiał żaden pracownik firmy. Na razie 
straty materialne są trudne do oszacowania. „W maga-
zynie było dwa tys. okien. Jedno kosztuje 1 tys. zł, więc 

to już jest 2 mln. Jeśli doliczyć do tego halę, to wychodzi 
10 mln” – mówi Florek.

Jak czytamy w oświadczeniu Fakro, firma czeka na 
ugaszenie pożaru i jest w stałym kontakcie z pracow-
nikami i kadrą zarządzającą. „Okazujemy im wspar-
cie. Produkcję w ukraińskich zakładach produkcyjnych 
przejęły polskie podmioty i będziemy w dalszym ciągu 
obsługiwać rynek ukraiński” – pisze firma.

Fakro to jeden z czołowych polskich producentów 
okien. Firma powstała w latach 80. w Nowym Sączu, 
od 20 lat jest obecna w Ukrainie. Wszystkie zakłady 
znajdują się w zachodniej części kraju.

Atak na Lwów
We wtorek rano Rosjanie zaatakowali Ukrainę przy 

pomocy rakiet i dronów. Celem ataków była przede 
wszystkim Odessa, ale pociski spadły także na Lwów. 
Eksplozje odnotowano m.in. w Krzywym Rogu w obwo-
dzie dniepropetrowskim oraz Słowiańsku i Kramatorsku 
w obwodzie donieckim.

Atak na Lwów przeprowadzono m.in. przy pomocy 
dronów kamikaze. W ostrzale ranna została jedna osoba. 
Jej stan określono jako ciężki.

ZBRODNIA W CZERNIKACH. RUCH 
GDAŃSKIEJ PROKURATURY

Prokuratura Okręgowa w Gdańsku poinformowała, 
że podjęła decyzję o przejęciu dalszego prowadzenia 
śledztwa przeciwko Piotrowi G. i Paulinie G., którzy są 
podejrzani o zabójstwo trzech noworodków. Ich szczątki 
zostały odnalezione w piwnicy domu w Czernikach na 
Kaszubach.

Okoliczności zbrodni w Czernikach opisywaliśmy 
szeroko w Onecie. Rzeczniczka prasowa Prokuratury 
Okręgowej w Gdańsku Grażyna Wawryniuk powiedzia-
ła we wtorek, że śledztwo przeciwko Piotrowi G. oraz 
jego córce Paulinie w sprawie ujawnionych szczątków 
trzech noworodków zostało przejęte przez Prokuraturę 
Okręgową.

Szokująca zbrodnia w Czernikach. Wójt gminy ujawnia, 
jak prawda wyszła na jaw

Zabili i zakopali trójkę noworodków
W piątek i sobotę policjanci wykopali szczątki trzech 

noworodków, które zakopano w piwnicy domu w Czer-
nikach na Kaszubach (gm. Stara Kiszewa).

W sobotę prokurator zarzucił Piotrowi G. popełnienie 
trzech przestępstw zabójstwa, a Paulinie G. popełnienie 
dwóch przestępstw zabójstwa.

Podejrzani to ojciec i córka. Jak ustaliła prokuratura, 
oboje mieli dopuścić się czynów kazirodczych. Piotro-
wi G. prokurator zarzucił popełnienie dwóch czynów 
kazirodczych, w tym jednego z nich poprzez nadużycie 
stosunku zależności wynikającego z władzy rodzicielskiej 
i doprowadzenia swojej córki do obcowania płciowego.

Paulinie G. prokurator zarzucił popełnienie jednego 
czynu kazirodczego.

Oboje podejrzani zostali tymczasowo aresztowani 
przez sąd.

Zbrodnia w Czernikach. Kierowniczka cukierni opo-
wiada o Paulinie G. "Ojciec ją pilnował"
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AFERA WIZOWA. HINDUSI 
RELACJONUJĄ, JAK DOSTALI SIĘ DO 

POLSKI

Trzech Hindusów w rozmowie z "Gazetą Wyborczą" 
opisało, jak wyglądała ich droga do Polski. Mężczyźni 
musieli wydać ogromne pieniądze oraz skorzystać z usług 
podejrzanych pośredników, aby zdobyć pozwolenie na 
pracę oraz wizę. Ostatecznie zostali oszukani i spędzili 
kilkanaście dni w podkarpackiej wsi.

Piotr Wawrzyk został pod koniec sierpnia odwołany ze 
stanowiska wiceministra spraw zagranicznych i stracił 
miejsce na listach wyborczych PiS. Oficjalną przyczyną 
był "brak satysfakcjonującej współpracy". Kulisy dymisji 
opisały media. "Gazeta Wyborcza" ujawniła, że wcześniej 
do ministerstwa weszli agenci CBA. Chodziło o podejrzenia 
o korupcję przy procesie wydawania wiz pracowniczych 
dla pracowników z Azji i Afryki.

W czwartek ujawniliśmy w Onecie prawdziwe powody 
dymisji Wawrzyka. Wiceszef MSZ miał wymuszać na 
polskich dyplomatach wydawanie wiz wskazanym 
przez niego imigrantom. Do konsulatów trafiały listy z 
dziesiątkami i setkami nazwisk. Dzięki temu doszło do 
powstania nielegalnego kanału przerzutu imigrantów z Azji 
i Afryki przez Europę do Stanów Zjednoczonych. Jeden 
z najbardziej efektownych polegał na udawaniu przez 
Hindusów ekipy filmowej z Bollywood. Za przerzucenie 
do Ameryki każdy płacił 25-40 tys. dol.

"Gazeta Wyborcza" rozmawiała z Hindusami, którzy do 
Polski przybyli przechodząc cały proces. Zaczyna się on 
od zdobycia pozwolenia na pracę. W Indiach roi się od 
firm oraz nigdzie niezarejestrowanych agentów, którzy za 
dużą opłatą obiecują zdobycie odpowiedniego dokumentu.

"Obiecał, że będziemy dostawać co miesiąc do ręki 4 
tys. zł"

Na skorzystanie z oferty jednego z agentów zdecydowali 
się Dhir, Hasan i Mahin (imiona zmienione na prośbę 
mężczyzn), którzy w Indiach zarabiali około 10 tys. rupii 
indyjskich, co w przeliczeniu daje około 500 zł.

— Obiecał, że będziemy dostawać co miesiąc do ręki 
4 tys. zł, a nocleg i jedzenie zapewni nam firma. To była 
kosmiczna suma, miałem w planach wysyłać te pieniądze 
swojej rodzinie – mówi Dhir w rozmowie z "GW". Każdy z 
mężczyzn za zdobycie pozwolenia na pracę musiał zapłacić 
po pół miliona rupii (26 tys. zł) w gotówce. Dhir wyznał, że 
jego rodzice sprzedali ziemię i zapożyczyli się u znajomych 
i krewnych, aby pokryć koszty jego wyjazdu.

Po kilku miesiącach, 3 czerwca 2022 r., wojewoda 
podkarpacki wydał roczne zezwolenie na pracę dla całej 
trójki. Wnioskodawcą była warszawska firma zajmująca 
się pośrednictwem pracy.

Żeby zdobyć wizę trzeba "mieć kontakty"
Następnie mężczyźni musieli otrzymać wizę. Polski MSZ 

w tej sprawie współpracuje z indyjską firmą VFS Global, 
dlatego każdy, kto chce otrzymać wizę, musi skorzystać z 
ich usług. To, jak opowiadają w rozmowie z "GW" Hindusi, 
nie jest łatwe i trzeba być "dużym graczem" oraz "mieć 
kontakty".

Dhir, Hasan i Mahin po nieudanych samodzielnych 
próbach zdecydowali się na usługi "konika", który w zamian 

za 50 tys. rupii (2,5 tys. zł) od każdego z nich przyśpieszył 
procedurę i wizę otrzymali po około dwóch miesiącach.

15 dni na podkarpackiej wsi
Trójka mężczyzn do Polski przyleciała w styczniu. Na 

lotnisku odebrał ich Hindus, któremu każdy z nich musiał 
zapłacić 500 zł. Mężczyzna zawiózł ich do hostelu, a 
następnie pomógł w załatwieniu PESEL-u, zaświadczenia 
o niekaralności oraz założeniu konta w polskim banku.

Tydzień później agent polecił im jechać do wsi na 
Podkarpaciu. Mężczyźni w starym, nieogrzewanym domu 
bez dostępu do ciepłej wody spędzili 15 chłodnych dni. W 
tym czasie mężczyzna ciągle kazał im czekać i obiecywał, 
że lada dzień otrzymają pracę. W końcu przestał odbierać 
telefony.

Ostatecznie przez internet znaleźli Hindusa, który od lat 
mieszka w Warszawie i zgodził się im pomóc.

UKRAINA WPROWADZI ZAKAZ IMPORTU 
POLSKICH PRODUKTÓW. JEST DECYZJA 

KIJOWA

Ukraina wprowadzi embargo na polskie produkty 
takie jak cebula, pomidory, kapusta i jabłka — ogłosił 
w rozmowie z "Rzeczpospolitą" ukraiński wiceminister 
gospodarki i handlu Taras Kaczka.

Szef ukraińskiego resortu stwierdził, że jego kraj utracił 
nadzieje na rozwiązanie sporu handlowego z Polską. W 
związku z tym złożono skargę na Polskę do Światowej 
Organizacji Handlu (WTO). Dla Kijowa istotne było nie 
tylko to, że Polska przedłużyła zakaz, ale też, że go 
rozszerzyła o kolejne produkty: mąkę i śrutę zbożową 
— donosi "Rzeczpospolita".

Taras Kaczka ocenił w rozmowie z dziennikiem, że 
wprowadzone przez Polskę, Węgry i Słowację embargo 
jest "niezgodne z prawem". — Od samego początku 
nie zgadzaliśmy się na zakaz eksportu, dla nas jest 
ważne, by poruszać się we właściwym kierunku, który 
oznacza dialog z Komisją Europejską, jako instytucją 
odpowiedzialną za handel międzynarodowy — podkreślił.

— Ten pozew nie jest przeciwko Polsce, a dotyczy 
możliwości wprowadzania takich środków — dodał 
Kaczka.

Ukraina wprowadzi embargo na polskie produkty
Ukraiński minister podkreślił, że skarga do WTO 

ma "namówić" Polskę na krok wstecz i przystanie 
na wypracowany we współpracy z UE mechanizm 
licencjonowania handlu zbożem, którym zarządzać 
będzie Ukraina. Kaczka dodał, że intencją Kijowa nie 
jest pogorszenie relacji między Polską i Ukrainą, a 
"wypracowanie cywilizowanych metod rozwiązywania 
sporu".

W wywiadzie dla "Rzeczpospolitej" szef resortu wyjawił, 
że Ukraina "w ciągu kilku najbliższych dni" wprowadzi 
embargo na polskie produkty takie jak cebula, pomidory, 
kapusta i jabłka.

Polsko-ukraiński spór o zboże
Kijów złożył skargę na Polskę, Węgry i Słowację z 

powodu zakazu importu żywności z Ukrainy, jaki te 
trzy kraje wprowadziły po zakończeniu obowiązywania 
embarga, które po raz pierwszy weszło w życie na 
początku maja 2023 r. Zakaz importu z Ukrainy pszenicy, 

kukurydzy, rzepaku i słonecznika do Bułgarii, Węgier, 
Polski, Rumunii i Słowacji został wprowadzony przez 
Komisję Europejską w wyniku porozumienia z tymi 
krajami. Początkowo ograniczenia obowiązywały do 5 
czerwca, a następnie zostały przedłużone do połowy 
września.

Embargo zniesiono 15 września na podstawie 
postanowienia KE. Premier Mateusz Morawiecki 
zapowiedział, że Polska przedłuży zakaz wwozu 
ukraińskiego zboża mimo braku zgody Unii Europejskiej. 
Następnie w Dzienniku Ustaw ukazało się rozporządzenie 
ws. bezterminowego zakazu przywozu do Polski 
ukraińskich produktów rolnych. Decyzje o jednostronnym 
przedłużeniu ograniczeń importowych podjęły również 
rządy Węgier i Słowacji.

ANDRZEJ DUDA O SPOTKANIU  
Z ZEŁENSKIM W NOWYM JORKU.  

"SPADŁO Z AGENDY"

Prezydent Andrzej Duda nie spotkał się podczas szczytu 
ONZ w Nowym Jorku z przywódcą Ukrainy Wołodymyrem 
Zełenskim. — Terminarz obrad się bardzo rozsunął — 
wyjaśnił w rozmowie z dziennikarzami. Prezydent zabrał 
także głos na temat ukraińskiej skargi na Polskę do 
Światowej Organizacji Handlu.

— Mieliśmy się widzieć o 11:30, ale miałem wtedy 
swoje wystąpienie. Na razie to spotkanie spadło z agendy 
— powiedział we wtorek Andrzej Duda o planowanej 
rozmowie z Zełenskim.

Prezydent RP zabrał głos na temat polsko-ukraińskiego 
sporu o zboże. — Przede wszystkim wyjaśnijmy jedną 
rzecz. Polska nie zamknęła granic dla ukraińskiego 
zboża. Tworzymy korytarze transportowe, dzięki nim 
transportowane jest dwa razy więcej zboża, niż było 
tranzytowane wcześniej przez Polskę. Rozmawiamy z 
Litwą, żeby skrócić procedury w porcie w Kłajpedzie — 
stwierdził.

Andrzej Duda o Ukrainie: Tonący może utopić ratującego
Polski prezydent stwierdził, że rozumie środowiska 

biznesowe na Ukrainie, które "chciałyby sprzedać swoje 
zboże jak najszybciej, przy jak najmniejszych kosztach". 
— My się musimy przed tym bronić. Jeżeli Ukraina złoży 
skargę do trybunału, będziemy wyjaśniali tę sytuację przed 
trybunałem, to jest wtedy spór prawny — powiedział.

— Dobrze by było, żeby Ukraina pamiętała, że otrzymuje 
od nas pomoc i my jesteśmy krajem tranzytowym — zwrócił 
uwagę Andrzej Duda.

Prezydent odpowiadał też na pytanie o "zgrzyt w 
relacjach polsko-ukraińskich". — Mi zależy przede 
wszystkim na tym, żeby Rosjanie nie okupowali Ukrainy, 
nie wygrali to wojny — zaznaczył.

— Mamy trochę do czynienia jak z tonącym. My 
jesteśmy tym, który ratuje. Każdy, kto brał udział w 
ratowaniu tonącego, wie, że jest on niebezpieczny, bo 
ma niewyobrażalną siłę i może utopić ratującego. Mówi się, 
że tonący brzytwy się chwyta. To jest trochę taka sytuacja, 
jak teraz między Polską a Ukrainą — podsumował Andrzej 
Duda.
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— Jeżeli uda mi się dołożyć małą cegiełkę do tego, 
że przynajmniej jakaś część osób, do których ta 
książka dotrze, odkryje, że nie musi betonować się w 
swoich bańkach, że może otworzyć się na dowiedzenie 
się czegoś konstruktywnego nawet od kogoś, z kim 
się nie zgadza, to będzie to mój mały sukces i krok 
w dobrą stronę. Przede wszystkim chciałbym dać 
ludziom narzędzia do lepszego zrozumienia konfliktu 
światopoglądowego w Polsce i żeby sami nie dokładali 
się do postępującej polaryzacji — mówi w rozmowie z 
Onetem Szymon Pękala, autor książki "Wojna idei. Myśl 
po swojemu".

Szymon Pękala, youtuber i twórca kanałów 
"Wojna idei" oraz "Szymon mówi" w swojej debiutanckiej 
książce przedstawia szereg rad, jak nie ulec rosnącej 
polaryzacji politycznej w Polsce

Autor analizuje wszystkie aktualne, wzbudzające 
kontrowersje spory światopoglądowe, takie jak na 
przykład prawo do aborcji, prawa osób LGBT, miejsce 
religii w przestrzeni publicznej

- Wystarczy pobieżna znajomość historii XX wieku, 
żeby wiedzieć, czym może się skończyć koncepcja winy 
grupowej lub dzielenia się społeczeństw na grupy, które 
widzą w sobie tylko wrogów. Dostrzegając wiele tego 
typu zjawisk w przestrzeni publicznej zacząłem myśleć, 
że mogą się one skończyć tragicznie, tak jak to było w 
przeszłości - zauważa youtuber

– Starałem się dobierać takie tematy, które rozpalają 
przestrzeń publiczną i w których ludzie okopują się na 
swoich pozycjach często nie dostrzegając, że nawet 
jeśli druga strona się myli, to nadal może wychodzić 
z uczciwej pozycji i zgłaszać zasadne uwagi. Trudno 
się kłócić o tematy niekontrowersyjne – podkreśla 
Szymon Pękala

Wojciech Wojtasiewicz: Skąd pomysł na napisanie 
książki "Wojna idei. Myśl po swojemu"?

Szymon Pękala: Z propozycją napisania książki 
zwróciło się do mnie wydawnictwo "Znak". Nie miałem 
doświadczenia w pisaniu książek, jednak uznałem, 
że z pomocą wydawnictwa może się to udać. 
Stwierdziłem, że jej napisanie byłoby dobrą okazją 
do zawarcia w dłuższej formie tego, co ciężko jest 
przedstawić na moich kanałach na Youtubie. Byłaby 
to forma, dzięki której mógłbym pokazać i wyjaśnić 
więcej. W publikacji znalazło się rozwinięcie wielu 
koncepcji, które pojawiły się na moich kanałach w 
mediach społecznościowych. Książka jest też formą 
dotarcia do innych ludzi, niż ci, którzy korzystają na co 
dzień z YouTube’a.

Jak to się stało, że zaczął się pan interesować 
zagadnieniami społeczno-politycznymi i polaryzacją 
polityczną? Jest pan z wykształcenia inżynierem i przez 
lata funkcjonował pan w kompletnie innej branży.

Rosnąca polaryzacja polityczna i mój sprzeciw wobec 
niej były przyczynami mojej aktywności w internecie, 
a jej wyrazem jest wspomniana książka. Zawsze 
interesowałem się historią. Kilka lat temu dotarło do 
mnie, że pewne bardzo dobrze znane z przeszłości 
pomysły, idee, zachowania zaczynają powracać, tylko w 
nowym opakowaniu.

Wystarczy pobieżna znajomość historii XX wieku, 
żeby wiedzieć, czym może się skończyć koncepcja winy 
grupowej lub dzielenia się społeczeństw na grupy, które 
widzą w sobie tylko wrogów. Dostrzegając wiele tego 
typu zjawisk w przestrzeni publicznej zacząłem myśleć, 
że mogą się one skończyć tragicznie, tak jak to było w 
przeszłości. Kwestie światopoglądowe urastają do rangi 
niepokonywalnych konfliktów między dobrem a złem. 
Tak są postrzegane. Deklaracje, na którą partię się 

głosuje widziane są jak opowiedzenie się po stronie sił 
ciemności lub światłości. A jest to przecież pewna gra 
społeczna, która ma nam wszystkim służyć, a nie bitwa 
dobra ze złem.

Zastanowiłem się, czy mogę zrobić coś w tej 
sprawie. Na początku nic lepszego nie wymyśliłem, 
jak udostępnianie wartościowych treści, które moim 
zdaniem są pomocne w tym temacie. Mój kanał na 
Youtubie zaczął się od tłumaczenia zagranicznych 
wykładów. Później zacząłem rozważać, czy sam 
mógłbym opracowywać pewne tematy, ponieważ 
przyswajałem coraz większą wiedzę o sprawach 
społeczno-politycznych. Z czasem pojawiały się 
kolejne zagadnienia, którym poświęcałem czas na 
swoim kanale.

Zarysował się także pomysł rozmów z ciekawymi 
ludźmi. I to wszystko rozwinęło się do dwóch kanałów 
youtube’owych – "Wojna idei", gdzie można znaleźć 
opracowania tematów społeczno-kulturalno-politycznych 
oraz "Szymon mówi", gdzie zamieszczam własne opinie, 
reportaże i rozmowy.

Jednak, skoro jest pan z wykształcenia inżynierem, 
to czy nie wolał się pan zająć zagadnieniami ze swojej 
dziedziny? Czy czuł się wystarczająco kompetentny? 
Czy nie spotkał się pan z zarzutami, że zajmuje się 
zagadnieniami, na których nie bardzo się zna?

Był to długi proces, który zaczął się od nauki, 
przyswajania wiedzy, również akademickiej. 
Stwierdziłem, że zaryzykuję i zacznę opracowywać 
poszczególne zagadnienia. Moje materiały zawsze 
zawierają źródła. To nie są jakieś moje wymysły. A kiedy 
komentuję dane wydarzenia polityczne w Polsce, to 
zawsze to wyraźnie zaznaczam.

Mam już pięcioletnie doświadczenie w działalności 
internetowej. Wydaje mi się, że ludzie docenili, że 
staram się w ramach swoich możliwości, gdyż rzecz 
jasna nikt nie jest w pełni obiektywny, prezentować 
tematy w głębszej perspektywie. Należy przedstawiać 
argumenty obydwu stron sporu. Nawet jeśli opowiadamy 
się po jednej z nich, to druga ma też coś ciekawego do 
dodania. I to w głównej mierze przyciąga ludzi do moich 
kanałów.

Jeśli jakiś mój komentarz okaże się nietrafiony, 
spotyka mnie krytyka. Nie mam z tym najmniejszego 
problemu. Jednak argument, że nie mam przygotowania 
akademickiego w tych tematach, więc to podważa ich 
merytorykę, jest kompletnie chybiony. Zawsze oczekuję 
od swoich krytyków odniesienia się do konkretnych 
źródeł, z którymi chcą polemizować.

Bardzo znaną debatą na moim kanale jest rozmowa z 
komunistą. Jest on z wykształcenia historykiem. Próbował 
mnie swoim autorytetem naukowym przekonać, że 
nie było żadnego wielkiego głodu w Ukrainie, bo jest 
magistrem historii, a nie inżynierem. Jest to dobry 
przykład, że samo przygotowanie akademickie jeszcze 
o niczym nie świadczy. W dzisiejszych czasach można 
zdobyć wiedzę nie kończąc studiów.

Ja broń Boże nie pretenduję do bycia ekspertem w 
dziedzinach społeczno-politycznych. Jestem gadającą 
głową z internetu. Zawsze to podkreślam.

"Wiele osób chciałoby więcej zrozumieć z polskiej 
polityki i nie wie, jak się do tego zabrać"

Dla kogo napisał pan swoją książkę?
Książkę napisałem dla wszystkich tych, którzy są 

zmęczeni albo rozczarowani polaryzacją polityczną 
i którym nie podoba się to, że nawet jeśli obstają przy 
jednej ze stron sporu, to gdy zauważą, że druga strona 
zgłasza jakąś interesującą uwagę, to są wyzywani od 
zdrajców.

Osoby, które mają dosyć polaryzacji politycznej 
chyba doskonale zdają sobie sprawę z konieczności 
patrzenia na pewne kwestie sporne w sposób bardziej 
zniuansowany. Czy zatem napisanie książki dla takich 
osób nie było błędne?

Niekoniecznie, chociaż rzecz jasna zobaczymy, kto 
po nią sięgnie. Dużo osób jest zmęczonych pewnymi 
zjawiskami polegającymi na tym, że nie można wyjść ani 
trochę poza swoją bańkę informacyjno-światopoglądową, 
ale nie potrafią sprecyzować, co dokładnie jest nie tak. 
Wydaje mi się, że ta książka szerzej rozpisuje szereg 
zjawisk, które być może niepotrzebnie dzielą polskie 
społeczeństwo.

Po reakcjach ludzi wiem, że często chcą 
doprecyzowania lub głębszego wyjaśnienia problemu, 
który dostrzegają. Jest wiele osób w Polsce, które są 
zmęczone wojną polsko-polską. Ale gdyby ktoś ich 
poprosił, żeby sami powiedzieli na czym ona polega, 
to być może trudno byłoby im to wyjaśnić. Wydaje 
mi się, że dla takich osób moja publikacja może być 
pomocna.

Są również osoby, które są święcie przekonane, 
że dana strona sporu jest jedyną słuszną, chociaż 
opowiadają się za dialogiem. Bardzo często nie zdają 
sobie sprawy z patologii we własnym środowisku 
bądź nie dopuszczają do siebie wartościowych uwag 
z innych kręgów. Po każdej stronie trudnych sporów 
światopoglądowych znajdą się postacie, które daną 
sprawę popierają z dobroci serca, chcą poprawić 
coś w naszym kraju, zrobić coś konstruktywnego 
dla wszystkich oraz tacy, którzy robią to, aby nagiąć 
rzeczywistość i przymusić kogoś do czegoś, ukrywając 
swoje prawdziwe motywacje. Dlatego wydaje mi się, że 
moja książka w aspekcie przekrojowego spojrzenia na 
problemy w polskiej przestrzeni publicznej może być 
użyteczna.

"Nie jest to pozycja akademicka"
Jeżeli dobrze rozumiem, odbiorcami pana książki 

mają być osoby, które interesują się polityką. Czy zatem 
przedstawianie im zagadnień, o których mają pewnie 
niemałą wiedzę, takich jak aborcja, prawa osób LGBT, 
religia, nie jest trochę bezprzedmiotowe?

Nie jest to pozycja akademicka. Jest to książka dla 
osób, które chcą zacząć interesować się polityką lub 
zaczynają się nią interesować. Jeśli ktoś śledzi debatę 
polityczną od a do z i ma to wszystko rzeczowo i głęboko 
przemyślane, to bardzo możliwe, że niewiele znajdzie 
nowego w mojej książce. Wiele osób chciałoby więcej 
zrozumieć z polskiej polityki i nie wie, jak się do tego 
zabrać. Bardzo często można znaleźć wyjaśnienie 
różnych zagadnień na zasadzie: to my jesteśmy dobrzy i 
mamy rację, a oni są źli i się mylą. To nie jest książka dla 
ekspertów lub dla ludzi, którzy siedzą w polityce bardzo 
głęboko.

Czy ma pan przekonanie, że analizując różne spory 
światopoglądowe na łamach książki udaje się Panu 
zachowywać neutralność?

Nie da się być neutralnym światopoglądowo, bez 
wątpienia mój światopogląd jest widoczny w książce. Nie 
wiem, jak mógłby nie być widoczny.

Czy deklarowanie, że jest się katolikiem było 
konieczne?

Wydaje mi się, że ta informacja padła w kontekście 
odnoszenia się do patologicznego skupiania się 
środowisk katolickich na pewnych kwestiach, które 
naprawdę nie są najważniejsze w Polsce. Stwierdzenie 
to było celowe. Nie chciałbym dopuścić do sytuacji, kiedy 
ktoś myśli, że autor książki próbuje przemycić pewne 
tezy ukrywając swoje prawdziwe poglądy.

WOJNA IDEI, CZYLI JAK ZMNIEJSZYĆ POLARYZACJĘ POLITYCZNĄ W POLSCE. ROZMOWA Z 
YOUTUBEREM SZYMONEM PĘKALĄ
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ZATRUDNIENIE W SZKODLIWYCH 
WARUNKACH TO NIE WSZYSTKO. O 

„POMOSTÓWKI” ZAWALCZĄ W SĄDZIE

Warunkiem otrzymania emerytury pomostowej jest 
umowa o pracę. Zatrudnieni w szczególnych warunkach, 
którzy nie mają etatu, zapowiadają pójście do sądu i walkę 
o prawo do „pomostówki”.

1 stycznia 2024 r. zaczną obowiązywać znowelizowa-
ne przepisy o emeryturach pomostowych. Świadczenie 
jest wyliczane na tych samych zasadach co emerytura 
powszechna i wynosi 100 proc. potencjalnej emerytury 
obliczonej dla osoby w wieku 60 lat.

Dla kogo emerytury pomostowe
O emeryturę pomostową będą mogły się ubiegać osoby, 

które przepracują 15 lat w warunkach szczególnych, a ich 
staż pracy wynosi w przypadku kobiet 20 lat, a w przy-
padku mężczyzn — 25 lat. Emerytura będzie wypłacana 
na wniosek pracownika.

— Nowe rozwiązanie uprawnia do wcześniejszego o 
5 lat przejścia na emeryturę. Kobieta musi mieć 55 lat, a 
mężczyzna 60 lat. Przez te 5 lat osoby pobierające eme-
rytury pomostowe są w okresie przejściowym, następnie 
nabywają prawo do emerytury na ogólnych zasadach 
– przedstawił zasady świadczenia wiceminister rodziny 
Stanisław Szwed.

Zakład Ubezpieczeń Społecznych poinformował, że na 
emerytury pomostowe po zmianach przejdzie w 2024 r. 
około 7,3 tys. osób. Pod koniec czerwca 2023 r. emerytury 
pomostowe pobierało łącznie 40,8 tys. osób.

Nowelizacja pomija zatrudnionych na umowach cy-
wilnych

Nie wszyscy zainteresowani są jednak zadowoleni z 
kształtu nowych przepisów. „Dziennik Gazeta Prawna” 
zauważa, że przepisy umożliwiają przejście na eme-
ryturę pomostową wyłącznie osobom zatrudnionym 
na etacie i wyłącza z niej pracujących na umowach 
cywilnoprawnych.

Gazeta przewiduje, że wielu ratowników i kierowców me-
dycznych może zawalczyć o swoje w sądzie, gdzie będą 
musieli udowodnić staż pracy. Postępowanie może trwać 
2-3 lata. Aby uzyskać prawo do pomostówki, potrzebne 
jest im, w zależności od płci 20 lub 25 lat ogólnego stażu 
pracy, w tym 15 lat pracy w szczególnych warunkach 
bądź też charakterze. Tylko wtedy będą mogli przejść 
na pomostówkę w wieku 55 lat dla kobiet czy 60 lat dla 
mężczyzn- wyjaśnia dziennik.

Eksperci, z którym rozmawiał „DGP”, wskazali, że osoby 
zatrudnione na kontraktach, które niczym nie różnią się 
od umów o pracę, są na potrzeby emerytur pomostowych 
uznawane za pracowników etatowych.

POLSKIE MEBLE NIE JADĄ ZA ODRĘ. 
FIRMY ODCZUWAJĄ SKUTKI RECESJI  

W NIEMCZECH
Zapasy leżą w magazynach, spada liczba zamówień. 

Gospodarka Niemiec, naszego największego partnera 
handlowego, wpadła w recesję, co odczuwają przedsię-

biorcy z Polski. Największy spadek zamówień dotyczy 
branży transportowej, spedycji i logistyki.

Niemiecka gospodarka weszła w recesję. W II kwartale 
PKB naszego zachodniego sąsiada spadło o 0,6 proc. 
r/r. Przedsiębiorcy zwracają uwagę na spadającą liczbę 
zamówień. Nie lepiej jest w Polsce. Spada liczba zamó-
wień na surowce, a w magazynach zalegają zapasy. Jak 
podaje GUS, w strukturze naszych zagranicznych obrotów 
towarowych udział Niemiec wynosi 28 proc. Na drugim 
miejscu są Czechy (6,3 proc. udziału), trzecie miejsce 
zajmuje Francja (6,2 proc.) – informuje Polski Instytut 
Ekonomiczny (PIE).

Spada liczba zamówień z zagranicy. Narzekają pro-
ducenci żywności

PIE sprawdził, w których obszarach jest najwyższy 
udział przedsiębiorstw realizujących zamówienia za-
graniczne. Przoduje sektor TSL (transport, spedycja, 
logistyka), w których zamówienia zagraniczne stanowią 
65 proc. W przedsiębiorstwach handlowych jest to 58 
proc., a w produkcji 55 proc.

„Widać wyraźną przewagę przedsiębiorstw, które w 
porównaniu z poprzednim rokiem odnotowały spadki 
liczby zamówień zagranicznych nad tymi, które deklarują 
wzrost zamówień. W branży TSL na spadki wskazało aż 
31 proc., na wzrost – tylko 8 proc. Branża TSL bezpo-
średnio odczuwa zmiany w łańcuchach dostaw, zastoje w 
magazynach oraz spadek konsumpcji. W handlu spadki 
odnotowało 17 proc., wzrost – 7 proc”. – czytamy w „Ty-
godniku Gospodarczym PIE”.

W branży produkcyjnej spadki wyniosły aż 26 proc., 
a wzrost – zaledwie 16 proc. Na spadki liczby nowych 
zamówień z zagranicy w szczególności narzekają pro-
ducenci mebli oraz przedsiębiorcy działający w branży 
spożywczej.

Firmy deklarują, że mają poduszkę finansową
Mniejsza liczba zamówień z zagranicy nie powoduje jed-

nak drastycznego pogorszenia sytuacji finansowej samych 
przedsiębiorstw realizujących zamówienia zagraniczne. 
Aż 60 proc. firm deklaruje, że posiada środki finansowe, 
które pozwolą im funkcjonować powyżej 3 miesięcy. To 
lepszy wynik niż w przypadku przedsiębiorstw, które nie 
realizują zamówień zagranicznych: 53 proc. posiada 
taką płynność.

Za to zatory płatnicze częściej dotykają przedsiębior-
stwa realizujące zamówienia zagraniczne częściej niż 
te, które nie mają zagranicznych kontrahentów (46 proc. 
wobec 40 proc.).

EMERYTURY STAŻOWE. PIS 
PRZEDSTAWIA PROGRAM

38 lat pracy dla kobiet i 43 dla mężczyzn — tak będą 
wyglądać emerytury stażowe, których wprowadzenie 
zapowiedział w czwartek premier Mateusz Morawiecki.

– Dla mnie to dziś niezwykle ważny dzień, kiedy możemy 
przedstawić nasz program dotyczący emerytur stażowych 
– powiedział premier Mateusz Morawiecki. Minimalny staż 
pracy uprawniający do emerytury stażowej będzie wynosił 
38 lat pracy dla kobiet i 43 dla mężczyzn.

Emerytury stażowe

Zmiana oznacza, że kobiety, które weszły na rynek pracy 
w momencie uzyskania pełnoletności, będą mogły przejść 
na emeryturę już w wieku 56 lat. W przypadku mężczyzn 
minimalny wiek przejścia na emeryturę wyniesie 61 lat.

Ostateczna wersja projektu ma zostać przedstawiona 
po wyborach. Rząd zapewnia, że wprowadzenie emery-
tur stażowych nie doprowadzi do odpływu pracowników 
z rynku. Dla osób, które chcą i mogą nadal pracować, 
stosowane będą odpowiednie zachęty, jak np. zerowy PIT.

Wysokość emerytur stażowych
Kwestia wprowadzenia emerytur stażowych pojawiła się 

w ostatnim wywiadzie, jakiego udzieliła Radiu Zet Marlena 
Maląg. Minister rodziny i polityki społecznej pytana była, 
czy emerytury stażowe będą emeryturami głodowymi, w 
związku z prognozami demograficznymi, według których 
w Polsce – w związku ze starzeniem się społeczeństwa – 
może zabraknąć rąk do pracy, co oznacza mniejszą pulę 
składek, z których finansowane są emerytury.

– Emerytury stażowe nie będą głodowymi. To będzie co 
najmniej minimalna emerytura, mechanizm będzie działał 
tak, że każdy, kto osiągnie dany staż pracy, będzie miał 
do niej prawo. Stawiamy ponadto na godną waloryzację, 
„trzynastkę" i „czternastkę" – powiedziała szefowa resortu 
rodziny i polityki społecznej.

TANIE I BEZPIECZNE MIESZKANIA  
NA LATA

Wynajem mieszkania w TBS Wrocław ma wiele zalet. 
Przede wszystkim jest znacznie tańszy od rynkowego, 
co w obecnej sytuacji w mieszkalnictwie jest niezwykle 
ważne. Najemcy mieszkań we wrocławskim TBS mogą 
też liczyć na stabilną, wieloletnią współpracę.

Umowy zawierane przez TBS Wrocław z najemcami 
mieszkań zakładają wieloletnią współpracę. Wystarczy 
płacić czynsz bez opóźnień i przestrzegać zasad porządku 
domowego. To duża różnica w porównaniu do prywatnego 
najmu mieszkania. Zdarzają się sytuacje, kiedy właści-
ciel zmienia swoje plany i wypowiada umowę najmu, co 
sprawia, że trzeba szybko znaleźć nowe lokum - często 
w zupełnie innej części miasta.

Najtańszy wynajem we Wrocławiu
Aktualna stawka czynszu za mkw. mieszkania wynaj-

mowanego w TBS Wrocław wynosi 17,48 zł miesięcznie. 
Łatwo więc policzyć, że czynsz za mieszkanie o powierzch-
ni 50 mkw. zapłacimy co miesiąc 874 zł. Do tego należy 
dodać opłaty za ogrzewanie i wywóz odpadów, czyli ok. 
250-350 zł miesięcznie (ostateczna kwota zależy od liczby 
lokatorów oraz poziomu zużycia mediów), co przełoży 
się na miesięczny rachunek wynoszący ok. 1220 zł za 
wynajem mieszkania. Natomiast aktualne ceny najmu 
mieszkania o takim metrażu w stolicy Dolnego Śląska 
wynoszą średnio blisko 2,9 tys. zł. Najem w TBS Wrocław 
jest ponad 2-krotnie tańszy.

Troska o przestrzeń wspólną
Tereny zielone, które należą do TBS Wrocław, zajmują 

łącznie 18 ha. Oprócz zieleni, na lokatorów czekają też 
liczne siłownie „pod chmurką” i place zabaw. Ponadto, na 
osiedlach TBS w całym Wrocławiu znajduje się ponad 50 
automatów różnych operatorów służących do nadawania 
i odbierania paczek, co stanowi duże udogodnienie dla 
mieszkańców.Wynajmij mieszkanie w TBS Wrocław
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ŚW. FAUSTYNA KOWALSKA -  
BIOGRAFIA, OBJAWIENIA, PATRONAT

Św. Faustyna (właściwie Helena) Kowalska urodziła 
się 25 sierpnia 1905 r. w wielodzietnej, rolniczej rodzinie 
z Głogowca k/Łodzi. W wieku dziewięciu lat przyjęła I 
Komunię świętą. Trzy lata później rozpoczęła naukę w 
szkole podstawowej, ale musiała zrezygnować, aby po-
móc mamie w prowadzeniu domu. W szesnastym roku 
życia rozpoczęła pracę na służbie u zamożnych ludzi, aby 
wesprzeć finansowo swoją rodzinę. W 1922 r. powiedziała 
rodzicom o swoim zamiarze wstąpienia do zakonu, ale 
jej ojciec nie wyraził zgody, tłumacząc odmowę brakiem 
pieniędzy na wyprawę wymaganą w klasztorach.

W lipcu 1924 r. Helena doznała pierwszego objawienia 
–  Pan Jezus przemówił do niej i polecił niezwłocznie poje-
chać do Warszawy i wstąpić tam do klasztoru. Dziewczyna 
postanowiła nic nie mówić rodzicom i postawić ich przed 
faktem dokonanym, a o swoim postanowieniu powiedziała 
wyłącznie siostrze. Dzień później zgłosiła się do Zgro-
madzenia Sióstr Matki Bożej Miłosierdzia przy ul. Żytniej. 
Wstąpiła do niego jednak dopiero rok później, ponieważ 
musiała zarobić pieniądze na wymagane wiano. 1 sierpnia 
1925 r. została przyjęta do Zgromadzenia.  To właśnie w 
zakonie otrzymała imię Maria Faustyna (wszystkie siostry 
tego zgromadzenia noszą jako pierwsze imię Maria, dla-
tego podaje się najczęściej tylko drugie imię). Pierwsze 
śluby zakonne złożyła 30 kwietnia 1928 r. Pracowała w 
różnych domach Zgromadzenia m.in. w Krakowie, Płocku 
i Wilnie, pełniąc obowiązki kucharki, sprzedawczyni w 
sklepie z pieczywem, ogrodniczki i furtianki.

22 lutego 1931 r. św. Faustyna Kowalska po raz pierw-
szy ujrzała Pana Jezusa Miłosiernego. W czasie tego 
objawienia otrzymała polecenie namalowania takiego 
obrazu, jak ukazana jej postać Chrystusa oraz publicznego 
wystawienia wizerunku w kościele. Obraz Miłosierdzia 
Bożego w 1934 r. wykonał dla Faustyny malarz Euge-
niusza Kazimierskiego. Chociaż namalował go według 
jej wskazówek, to Faustyna płakała, że Jezus nie jest 
przedstawiony na płótnie tak piękny, jakim Go widziała.

Obraz został wystawiony po raz pierwszy w oknie Ostrej 
Bramy w czasie triduum poprzedzającego uroczystość 
zakończenia Jubileuszu Odkupienia świata w dniach 
26-28 kwietnia 1935 r.

Zadaniem, które zlecił Chrystus siostrze Faustynie 
było szerzenie kultu Jego Miłosierdzia. Miała usłyszeć 
od Pana słowa:  Jesteś sekretarką mojego miłosierdzia; 

wybrałem cię na ten urząd w tym i przyszłym życiu. To 
właśnie przez nią Jezus przekazał nowe formy kultu, tj.: 
obraz Jezusa Miłosiernego („Jezu, ufam Tobie”), koronkę 
do Miłosierdzia Bożego, Godzinę Miłosierdzia (godzina 
15, w której Jezus umarł na krzyżu), litanię oraz święto 
Miłosierdzia Bożego w II Niedzielę Wielkanocną.

Chrystus nakazał także Faustynie założyć zgroma-
dzenie zakonne. Nie zdążyła ona tego uczynić przed 
śmiercią. Za kontynuację misji siostry Kowalskiej czuł się 
odpowiedzialny ksiądz M. Sopoćko i to z jego inicjatywy 
powstało Zgromadzenie Sióstr Jezusa Miłosiernego.

Siostra Faustyna prowadziła Dzienniczek, w którym 
opisywała swoje objawienia, spotkania z Chrystusem 
oraz modlitwy. Zostawiła po sobie również listy i kartki 
okolicznościowe. Zachowało się 45 listów wysłanych m.in. 
do spowiedników, przełożonych generalnych i przyjaciół. 
Jej zapiski zostały po śmierci opublikowane i przetłuma-
czone na wiele języków.

Życie s. Faustyny było naznaczone cierpieniem. Nie 
tylko chorowała na gruźlicę  płuc i przewodu  pokarmo-
wego (ponad 8 miesięcy  spędziła w szpitalu na Prądniku 
w Krakowie), ale także znosiła wewnętrzne męki jako 
dobrowolna ofiara za grzeszników. Równocześnie Pan 
obdarzył ją nadzwyczajnymi łaskami: objawieniami, wi-
zjami, ukrytymi stygmatami, darem bilokacji, czytania w 
duszach ludzkich, proroctwa oraz rzadko spotykanym 
darem mistycznych zaślubin. Jednak, pomimo bogatego 
życia duchowego, siostra Faustyna gorliwie spełniała 
wszystkie prace i wiernie zachowywała reguły zakonne.

Faustyna Kowalska zmarła 5 października 1938 r. w 
wieku zaledwie 33 lat. Została pochowana na cmentarzu 
zakonnym w Krakowie-Łagiewnikach. W 1966 r. jej szcząt-
ki przeniesiono do kaplicy Sióstr Matki Bożej Miłosierdzia.

W 1959 r. watykańskie Święte Oficjum wydało dekret 
stwierdzający, iż doświadczenia polskiej zakonnicy nie 
mają charakteru nadprzyrodzonego, a także zabroniono 
propagowania Dzienniczka. Zakaz odwołano dopiero w 
1978 r.

Siostra Faustyna została beatyfikowana 18 kwietnia 
1993 r., a ogłoszona świętą 30 kwietnia 2000 r. Uroczy-
stość kanonizacji przypadła w II Niedzielę Wielkanocną, 
którą Jan Paweł II ustanowił wtedy świętem Miłosierdzia 
Bożego.

W ikonografii św. Faustyna przedstawiana jest w czar-
nym habicie, stroju swego zgromadzenia. Często jest 
tytułowana Apostołką Bożego Miłosierdzia, Sekretarką 
Jezusa Miłosiernego oraz Mistrzynią życia duchowego. 
Jej wspomnienie obchodzone jest 5 października.

Patronat
Św. Faustyna Kowalska od 2005 r. jest patronką miasta 

Łodzi, a od 2007 r. patronką Ziemi Świnieckiej.
Pod jej patronatem funkcjonuje też m.in. Stowarzysze-

nie Apostołów Bożego Miłosierdzia „Faustinum”, Chrze-
ścijański Ośrodek Kultury w Skawinie oraz Fundacja 
Szczęśliwa Rodzina z Sopotu. W Płocku znajduje się z 
kolei Muzeum im. św. Faustyny. Jest także patronką kil-
kunastu szkół w Polsce oraz kilku za granicą (w Stanach 
Zjednoczonych i w Kanadzie).

Jej imię noszą niektóre ośrodki instytucji charytatywnej 
Caritas (np. Dom św. Faustyny „Nie Lękajcie Się” Caritas 
Diecezji Ełckiej). W Łęczycy znajduje się szpital im. Św. 
Faustyny Kowalskiej.

W Święto Miłosierdzia, 18 kwietnia 1993 roku Ojciec 
Święty Jan Paweł II wyniósł Siostrę Faustynę do chwały 

ołtarzy. W czasie homilii na Placu Świętego Piotra w Rzy-
mie nawiązał do jej słów: Czuję dobrze, że nie kończy się  
posłannictwo  moje ze  śmiercią,  ale  się zacznie (Dz. 
281) – i stwierdził: I tak się stało. Misja  Siostry Faustyny  
trwa i przynosi zadziwiające owoce. W jakże przedziwny 
sposób jej nabożeństwo do Jezusa Miłosiernego toruje 
sobie drogę w świecie i zdobywa tyle ludzkich serc! Jest 
to niewątpliwie jakiś znak czasów – znak naszego XX 
wieku. Bilans tego kończącego się wieku, obok osiągnięć, 
które wielokrotnie przewyższyły poprzednie epoki, zawiera 
także głęboki niepokój o przyszłość. Gdzież więc, jeśli nie 
w Bożym Miłosierdziu, znajdzie świat ocalenie i światło 
nadziei? Ludzie wierzący doskonale to wyczuwają!

Po zbadaniu  przez Stolicę  Apostolską  kolejnego cudu 
– uzdrowienia z nieuleczalnej choroby serca ks. Ronalda 
Pytla z Baltimore – Ojciec Święty Jan Paweł II zaliczył 
Siostrę Faustynę do grona świętych Kościoła katolickiego. 
Uroczystość kanonizacji odbyła się w Święto Miłosierdzia 
Bożego, 30 kwietnia 2000 roku, na Placu Świętego Piotra 
w Rzymie przy udziale wielu biskupów, kapłanów, sióstr 
zakonnych i niezwykle licznie zebranych pielgrzymów 
z całego świata. Dzięki połączeniom telewizyjnym w tej 
samej uroczystości uczestniczyli duchowni i pielgrzymi 
zgromadzeni w Sanktuarium Bożego Miłosierdzia w Kra-
kowie-Łagiewnikach. Kilkadziesiąt lat wcześniej tak tę 
uroczystość opisała sama Siostra Faustyna. Ujrzałam się 
naraz w Rzymie w kaplicy Ojca Świętego i równocześnie 
byłam w kaplicy naszej, a uroczystość Ojca Świętego i 
całego Kościoła była ściśle złączona z naszą kaplicą 
i w szczególny sposób z naszym Zgromadzeniem, i 
równocześnie wzięłam udział w uroczystości w Rzymie 
i u nas. Kaplica była uroczyście ubrana, a w dniu tym 
wolno było wejść do niej wszystkim ludziom, ktokolwiek 
chciał. Tłumy były tak wielkie, że ani okiem przejrzeć nie 
mogłam. Wszyscy z wielką  radością brali  udział w tej 
uroczystości, a wielu z  nich  otrzymało to,  co  pragnęło. 
Ta  sama uroczystość  była  w   Rzymie w pięknej świą-
tyni i Ojciec Święty z całym duchowieństwem obchodził 
tę uroczystość; i nagle ujrzałam św. Piotra, który stanął 
pomiędzy ołtarzem i Ojcem Świętym. Co mówił św. Piotr 
– nie mogłam słyszeć, lecz poznałam, że Ojciec Święty 
rozumiał mowę jego … (Dz. 1044).

W czasie tej uroczystości, która odbywała się w Roku 
Jubileuszowym, Ojciec Święty Jan Paweł II ustanowił 
Święto Miłosierdzia dla całego Kościoła oraz przekazał 
światu na trzecie tysiąclecie wiary prorockie orędzie 
Miłosierdzia. Przekazuję je wszystkim ludziom – powie-
dział – aby uczyli się coraz pełniej poznawać prawdziwe 
oblicze Boga i prawdziwe oblicze człowieka. Dwa lata 
później już po raz drugi jako Papież pielgrzymował do 
łagiewnickiego Sanktuarium, by w konsekrowanej przez 
niego nowej bazylice cały świat zawierzyć Miłosierdziu 
Bożemu. Wtedy też powiedział, że pragnie, aby orędzie 
o miłosiernej miłości Boga, które tutaj zostało ogłoszone 
za pośrednictwem  Siostry Faustyny, dotarło  do wszyst-
kich mieszkańców ziemi i napełniało ich serca nadzieją. 
Niech to przesłanie rozchodzi się z tego miejsca na całą 
naszą umiłowaną Ojczyznę i na cały świat. Niech się 
spełnia zobowiązująca obietnica Pana Jezusa, że stąd 
ma wyjść „iskra, która przygotuje świat na ostateczne 
Jego przyjście” (por. Dz. 1732).Trzeba tę iskrę Bożej 
łaski rozniecać. Trzeba przekazywać światu ogień mi-
łosierdzia. W miłosierdziu Boga świat znajdzie pokój, a 
człowiek szczęście!

KULTURAKULTURA
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам.  
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION:  LEVY LAW LLC is ATTENTION:  LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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PROF. RUTKOWSKI: WKRÓTCE 
SPECJALNY ZESPÓŁ BĘDZIE OCENIAŁ 

WSKAŹNIKI I MIERNIKI JAKOŚCI 
W OPIECE ONKOLOGICZNEJ

Wśród najważniejszych wydarzeń w polskiej onkologii 
w minionym półroczu znalazły się m.in. szczepienia przeciw 
HPV dla młodzieży, ustawa o Krajowej Sieci Onkologicznej 
oraz wprowadzenie systemu JGP - to. Prof. Piotr Rutkowski 
wskazuje, jakie kolejne wyzwania stoją przed onkologią.

Rozpoczęcie programu bezpłatnych szczepień dziew-
cząt i chłopców przeciw HPV, wejście w życie ustawy o 
Krajowej Sieci Onkologicznej oraz wprowadzenie systemu  
JGPato — to najważniejsze wydarzenia w polskiej on-
kologii w minionym półroczu, na które wskazuje prof. dr 
hab. n. med. Piotr Rutkowski, przewodniczący Polskiego 
Towarzystwa Onkologicznego.

Przełomowym wydarzeniem minionego półrocza w 
polskiej onkologii było wprowadzenie powszechnych, 
bezpłatnych, dobrowolnych szczepień przeciw wirusowi 
brodawczaka ludzkiego dla dziewcząt i chłopców w wieku 
12 i 13 lat. Są one dostępne od 1 czerwca. Tym samym 
Polska wreszcie dołączyła do reszty krajów europejskich, 
które prowadzą czynną profilaktykę raka szyjki macicy i 
innych nowotworów HPV-zależnych.

Obecnie jest realizowana kampania medialna na temat 
korzyści ze szczepień przeciw HPV, będzie również akcja 
informacyjna skierowana do szkół. W kampanię na temat 
tych szczepień są zaangażowani także lekarze podstawo-
wej opieki zdrowotnej, którzy otrzymali pakiety informacyjne. 
Należy podkreślić, że obecnie w Polsce dostępność do 
szczepionek przeciw HPV jest pełna, a wolnych terminów 
szczepień jest ponad 170 tys.

Na jakim etapie jest realizacja Krajowej Sieci Onkolo-
gicznej?

Istotną zmianą jest wejście w życie ustawy o Krajowej 
Sieci Onkologicznej (KSO). Ważnymi punktami ustawy, nad 
którymi pracujemy, są te dotyczące koordynatorów opieki 
onkologicznej, poziomów zabezpieczenia opieki onkolo-
gicznej (SOLO I, SOLO II i SOLO III) oraz wskaźników i 
mierników jakości opieki onkologicznej.

Obecnie w rejestrze jest ponad 1300 koordynatorów 
opieki onkologicznej, którzy biorą udział w szkoleniach. 
Tworzony jest także system teleinformatyczny do kon-
taktów między ośrodkami, za pośrednictwem którego 
wielodyscyplinarne zespoły terapeutyczne mogą ustalać 
plan leczenia onkologicznego.

W czerwcu skierowano do konsultacji projekt rozporzą-
dzenia ministra zdrowia w sprawie szczegółowych kryteriów 
warunkujących przynależność podmiotu wykonującego 
działalność leczniczą do danego poziomu zabezpieczenia 
opieki onkologicznej KSO. Polskie Towarzystwo Onkolo-
giczne zgłosiło swoje uwagi do tego projektu. Szczegółowe 
kryteria będą niedługo znane.

Wskaźniki i mierniki jakości opieki onkologicznej zostały 
już ocenione przez Agencję Oceny Technologii Medycznych 
i Taryfikacji. Są to zarówno wskaźniki ogólne, jak i te doty-
czące poszczególnych pięciu nowotworów wskaźnikowych, 
o dużej częstości i istotności problemu społecznego, do 
których należą: rak piersi, rak płuca, rak jelita grubego oraz 
nowotwory jajnika i gruczołu krokowego. Obecnie Krajowy 
Ośrodek Monitorujący, czyli Narodowy Instytut Onkologii im. 
Marii Skłodowskiej-Curie — Państwowy Instytut Badawczy 
w Warszawie, buduje zespół analityczny, który będzie ana-
lizował wskaźniki i mierniki oraz działanie KSO. To jedno 
z głównych zadań Krajowego Ośrodka Monitorującego.

Krajowa Sieć Onkologiczna w pełni ma ruszyć na wiosnę 
2024 r., ale myślę, że większość z powyższych działań 
będzie już zakończona po wakacjach 2023 r.

Kolejne sukcesy i wyzwania
Na listę sukcesów w mijającym półroczu można rów-

nież wpisać wprowadzenie oddzielnego finansowania i 
standaryzacji badań patomorfologicznych w onkologii, 

czyli systemu JGPato. Pozytywne zmiany dotyczą także 
systemu refundacji — chodzi o rozwój nowych programów 
lekowych w ramach tego systemu. Zmiany w tym zakresie 
dotyczą szczególnie raka płuca, raka piersi i nowotworów 
układu moczowo-płciowego. Jesteśmy też na końcowym 
etapie prac nad Narodowym Portalem Onkologicznym, jak 
również na zaawansowanym etapie prac nad wytycznymi 
postępowania diagnostyczno-terapeutycznego w onkologii, 
które są już częściowo dostępne na stronie Narodowego 
Instytutu Onkologii.

W 2023 r. ważne jest także rozpoczęcie szerszego 
wykorzystywania Internetowego Konta Pacjenta w ce-
lach profilaktyki przeciwnowotworowej. Narodowy Instytut 
Onkologii przygotowuje się do tego, aby w pełni przejąć 
monitorowanie profilaktyki onkologicznej w Polsce w ra-
mach KSO.

W bieżącym roku powinniśmy zakończyć proces cyfryza-
cji mammografii w Polsce, dzięki czemu łatwiej będzie też 
prowadzić monitoring jakości badań mammograficznych. 
Ważne jest też wprowadzenie lung cancer unitów, czyli 
modelu opieki nad pacjentami z rakiem płuca.

Z kolei kluczowe zadania na przyszły rok to wprowa-
dzenie do programu profilaktyki raka szyjki macicy testu 
HPV-DNA oraz testu FIT jako testu alternatywnego dla 
kolonoskopii (w profilaktyce raka jelita grubego).

ILE KOSZTUJĄ STUDIA MEDYCZNE? 
SPRAWDZILIŚMY CZESNE NA 

UCZELNIACH.
Rok nauki na niestacjonarnym kierunku lekarskim to 

niebagatelny wydatek od ok. 32 tys. do ponad 40 tys. zł. 
Mimo tak wysokich stawek czesnego chętnych nie braku-
je, bo o jeden indeks każdego roku zabiega od kilku do 
nawet kilkunastu kandydatów. Podobnie jest na kierunku 
lekarsko-dentystycznym. Także podczas rekrutacji na me-
dycynę 2019/2020.

Medycyna niezmiennie króluje w rankingach najbardziej 
obleganych kierunków studiów. Dla części osób, które 
nie zdobędą indeksu na kierunku lekarskim na studiach 
stacjonarnych (dawniej dziennych) alternatywą jest nauka 
w trybie niestacjonarnym (dawniej wieczorowym). Wiąże 
się to jednak ze sporymi kosztami.

Ile kosztują studia na kierunku lekarskim i lekarsko-den-
tystycznym w roku 2019/2020

Sprawdziliśmy, jakie czesne zapłacą za rok nauki studen-
ci, którzy rozpoczną studia w roku akademickim 2019/2020 
na kierunku lekarskim. Na tych uczeniach, które kształcą 
przyszłych stomatologów, sprawdziliśmy dodatkowo, ile 
wyniesie czesne na niestacjonarnym kierunku lekarsko-
-dentystycznym.

Okazuje się, że opłaty na poszczególnych uczelniach są 
zróżnicowane. Za rok nauki na Uniwersytecie Medycznym 
w Łodzi przyszli lekarze i stomatolodzy zapłacą 39 tys. zł.

Z kolei rok nauki na niestacjonarnej medycynie, prowa-
dzonej przez Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu 
Collegium Medicum w Bydgoszczy, trzeba zapłacić 32 
tys. zł.

Natomiast opłaty za usługi edukacyjne związane z 
kształceniem studentów na studiach niestacjonarnych 
w Warszawskim Uniwersytecie Medycznym, należą do 
jednych z najwyższych w kraju. W stolicy Polski rok nauki 
na kierunku lekarskim to wydatek w wysokości 41,2 tys zł, 
a na kierunku lekarsko-dentystycznym – 43 tys. zł.

Z jeszcze wyższym czesnym muszą liczyć się studenci 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie, 
gdzie opłata za semestr nauki na kierunku lekarskim wy-
niesie 21,5 tys. zł, czyli 43 tys. zł rocznie. Nieco niższe, w 
porównaniu z WUM, jest natomiast czesne na kierunku na 
lekarsko-dentystycznym (21 tys. zł za semestr).

Taniej studiuje się na Śląskim Uniwersytecie Medycznym, 
gdzie za rok nauki na kierunku lekarskim trzeba zapłacić 
33,5 tys. zł, a na lekarsko-dentystycznym – 40 tys. zł.

Na Uniwersytecie Medycznym w Białymstoku semestr na 
kierunku lekarskim to koszt w wysokości 17 tys. zł, czyli 34 
tys. zł rocznie, a na kierunku lekarsko-dentystycznym - 19 
tys. zł, czyli 38 tys. zł rocznie.

Żacy, którzy rozpoczną kształcenie w roku akademickim 
2019/2020 w Collegium Medicum UJ, za rok nauki na 
niestacjonarnym kierunku lekarskim zapłacą 35 tys. zł (40 
tys. zł na kierunku lekarsko-dentystycznym).

W Gdańskim Uniwersytecie Medycznym wysokość 
czesnego za semestr nauki dla przyszłych lekarzy usta-
lono na poziomie 16 tys. zł, czyli 32 tys. rocznie, a dla 
przyszłych stomatologów na poziomie 18 tys. zł, czyli 
36 tys. zł rocznie.

Tyle samo wyniesie czesne za semestr na Uniwersytecie 
Medycznym im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu (32 
tys. zł za rok nauki na medycynie i 36 tys. zł na stomatologii).

We Wrocławiu rok nauki na niestacjonarnym kierunku 
lekarskim będzie kosztować 36 tys, zł, a na kierunku lekar-
sko-dentystycznym – 40 tys. zł. Takie opłaty ustalono na 
Uniwersytecie Medycznym im. Piastów Śląskich.

Z kolei na Uniwersytecie Rzeszowskim przyszli lekarze 
za rok nauki zapłacą 32 tys. zł., a na Uniwersytecie Opol-
skim – 2 tys. zł mniej.

Natomiast studia niestacjonarne na kierunku lekarskim 
na Uniwersytecie Jana Kochanowskiego w Kielcach to 
wydatek w wysokości 35 tys. zł.

Na niestacjonarnej medycynie na Uniwersytecie Zielo-
nogórskim będzie 60 miejsc. Czesne za rok nauki w roku 
akademickim 2019/2020 dla studentów pierwszego roku 
wyniesie 29,5 tys. zł.

Natomiast rok nauki na niestacjonarnym kierunku lekar-
skim na Uniwersytecie Technologiczno-Humanistycznym 
im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu kosztuje 30 tys. zł.

Rok nauki na niestacjonarnej medycynie w Wyższej 
Szkole Technicznej w Katowicach to 48 tys. zł.

BYLI NA GRANICY ŚMIERCI. ZBADANO 
ICH MÓZGI

Najnowsze analizy badawcze dają szerszy wgląd w to, 
co dzieje się w ludzkim mózgu, gdy umieramy. Rzucają 
też światło na tzw. doświadczenia z pogranicza śmier-
ci. Co więcej, okazuje się, że mózg może wykazywać 
aktywność nawet po godzinie od momentu rozpoczęcia 
resuscytacji.

Nie umiera od razu. Sprawny nawet godzinę po śmierci
Naukowcy z Grossman School of Medicine na Uniwersy-

tecie Nowojorskim we współpracy z 25 szpitalami, głównie 
amerykańskimi i brytyjskimi, przebadali 567 mężczyzn i 
kobiet, u których doszło do zatrzymania krążenia.

85 pacjentów było monitorowanych podczas resuscy-
tacji krążeniowo-oddechowej (RKO), od kolejnych 126 
badacze zebrali wywiad zawierający opisy doświadczeń 
z pogranicza śmierci (ang. near-death experience, NDE), 
które jakoby mogą wyjaśniać, co się z nami dzieje w 
momencie, gdy ciało umiera.

Badacze doszli do kilku interesujących wniosków. W 
grupie pacjentów, u których monitorowano pracę mózgu, 
aż 40 proc. wykazywało pełną aktywność mózgu nawet 
po godzinie od rozpoczęcia RKO.

- Chociaż lekarze od dawna uważali, że mózg ulega 
trwałym uszkodzeniom w ciągu około dziesięciu minut, 
nasza praca wykazała, że gdy serce przestaje dostar-
czać mu tlen, mózg może wykazywać oznaki regeneracji 
elektrycznej jeszcze długo po rozpoczęciu RKO. Jest to 
pierwsze duże badanie pokazujące, że te wspomnienia 
i zmiany w falach mózgowych mogą być oznakami uni-
wersalnych, wspólnych elementów, tzw. doświadczeń 
z pogranicza śmierci – mówi główny autor badań, prof. 
Sam Parnia.

- Te doświadczenia dają wgląd w prawdziwy, choć mało 
zrozumiały wymiar ludzkiej świadomości, który odkrywa 
się wraz ze śmiercią. 
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Первый осенний месяц уже «перевалил» за середину. Как уверяют астрологи, конец сентября обещает стать особо успешным для 
четырех знаков зодиака. А какой будет следующая неделя — с 18 по 24 сентября — для всех представителей зодиакального круга?

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

На этой неделе Вы можете ощущать 
увеличенное напряжение в профес-
сиональной сфере. Возможно, у вас воз-
никнут новые задачи и обязанности, 
которые потребуют дополнительных 
усилий. В личной жизни стоит уделить 
внимание близким.
    
На этой неделе для Вас акцент будет 
смещен на финансы и материальное 
благополучие. Будьте особенно внима-
тельны к своим расходам и бюджету. 
В личной жизни постарайтесь создать 
романтическую атмосферу и провести 
качественное время с партнером.

На этой неделе для Вас акцент будет 
на общении и коммуникации. Ваша 
способность к общению будет весьма 
востребована как в работе, так и в 
личной жизни. Это отличное время для 
расширения своего круга общения и 
установления новых контактов. 
 
На этой неделе Вы сможете ощущать 
себя более эмоциональными и уязви-
мыми. Старайтесь не слишком много 
взваливать на себя, и найдите способы 
управлять своими эмоциями. Проводите 
время с семьей и близкими друзьями, 
чтобы получить поддержку и тепло.  

На этой неделе Вы будете чувствовать 
себя более уверенно и энергично. Это 
отличное время для осуществления 
амбициозных планов. В работе вы смо-
жете привлечь внимание начальства и 
коллег своими инициативами. В личной 
жизни не забывайте о своих близких.

На этой неделе Вы сможете столк-
нуться с неопределенностью и неко-
торой конфузией. Постарайтесь сохра- 
нить спокойствие и не делать поспеш-
ных выводов. Это хорошее время для 
самоанализа и пересмотра своих целей. 

На этой неделе Вам стоит уделить 
внимание отношениям с партнером и 
близкими. Коммуникация и совместное 
планирование будут ключевыми в 
отношениях. В работе постарайтесь 
сотрудничать с коллегами и проявлять 
дипломатию. 
  
На этой неделе Вам стоит быть осто-
рожными в финансовых вопросах. 
Избегайте рискованных инвестиций и 
расходов. В личной жизни постарайтесь 
проявить больше терпимости и ува-
жения к точке зрения партнера. В работе 
будьте внимательны к деталям.

На этой неделе Вам предстоит решать 
организационные вопросы и заниматься 
планированием. Вы можете чувст-
вовать себя более ответственными 
и организованными. В личной жизни 
общение с друзьями и обновление связей 
будет приносить удовлетворение.
 
На этой неделе Вам стоит уделить 
внимание карьерным амбициям и 
профессиональным целям. Возможно, 
у вас будут новые возможности для 
продвижения по карьере. В личной жизни 
постарайтесь найти баланс между 
работой и личным временем.
   
На этой неделе Вам следует обра-
тить внимание на образование и личное  
развитие. Это хорошее время для расши- 
рения кругозора. В работе старайтесь 
проявить свою инновационность. В 
личной жизни общение с единомыш-
ленниками принесет удовольствие.
     
Заботьтесь о своем физическом и 
эмоциональном благополучии на этой 
неделе. Уделите время для занятий 
физической активностью, чтобы снять 
стресс и улучшить общее состояние. 
Постарайтесь также следить за пита-
нием и спать достаточно.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
7. ТИСНЕНИЕ. 8. НЕУРОЖАЙ. 11. КОЛОННА. 12. ОТМЕЛЬ. 13. ЧЕРДАК. 16. ФРАК. 18. ИНВАРИАНТ. 19. ЭТАП. 
20. ОКАЗИЯ. 21. СЕНСОР. 22. ПРИКАЗ. 23. ЗДАНИЕ. 28. ДАТА. 29. ВИКТОРИНА. 30. АЗИЯ. 33. АТЛАНТ. 34. 
ПАССАЖ. 35. ЭСКУЛАП. 37. ПАССАЖИР. 38. ЛЮБИТЕЛЬ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. МИКСТУРА. 2. ПЕДАЛЬ. 3. ЦИНК. 4. ТЕМА. 5. ПРЕДЕЛ. 6. БАКЛАЖАН. 9. КЛАПАН. 10. МНЕНИЕ. 14. АНТИ-
ПАТИЯ. 15. ИНТЕНДАНТ. 17. КОКАРДА. 19. ЭРОТИКА. 24. ПАРТИЗАН. 25. СТАВКА. 26. ТРОЛЛЬ. 27. ЦИТА-
ДЕЛЬ. 31. АНШЛАГ. 32. БАНКИР. 35. ЭФИР. 36. ПЛЮЩ.

По горизонтали: 3. Расчетные данные для определения характеризующих источник звука в му-
зыкальных инструментах величин и их соотношений. 9. Подсемейство попугаев. 10. Искусственно 
вызываемый сон. 11. Воинское подразделение, несущее охранение. 12. Брюки особого покроя. 13. 
Неожиданное стремительное нападение, налёт. 14. Люди, предметы, расположенные или движущиеся 
друг за другом вытянутой линией. 15. Геометрическая фигура. 18. Деталь для фиксации частей меха-
низмов. 22. Заострённый с одного или двух концов металлический стержень на рукоятке. 25. Круглая 
постройка, увенчанная куполом. 26. Задняя часть черепа, головы. 27. Комнатная или охотничья соба-
ка. 28. Небольшая корзинка из лубка или прутьев. 29. Редкое явление. 30. Сторона прямоугольного 
треугольника. 33. Документ, удостовеpяющий какие-либо пpава или полномочия. 37. Технологический 
процесс образования неразъемного соединения деталей машин. 40. Ответ, возражение, замечание 
на слова собеседника, говорящего. 41. Работа по удовлетворению чьих-то потребностей. 42. Отбе-
ливающее средство. 43. Травянистое растение семейства крестоцветных. 44. Сельскохозяйственное 
орудие. 45. Форменная куртка со стоячим воротничком. 46. Крупное вокально-инструментальное про-
изведение. 

По вертикали: 1. Построение в шеренге по росту. 2. Выступающий вперед край крыши. 3. Вид ис-
кусства. 4. Приспособление для переноски тяжестей или людей. 5. Музыкант, играющий на барабанах. 
6. Тропическое растение с крупным, овальной формы. 7. Предмет мебели. 8. Ценный пищевой про-
дукт. 15. Резкое изменение в развитии чего–нибудь. 16. Языческий божок, идол, статуя. 17. Съемная 
или пришитая нагрудная вставка на мужскую рубашку или женское платье. 19. Крупная птица отряда 
куриных. 20. Работник, занимающийся натиркой паркетных полов. 21. Спортивный снаряд для игры в 
теннис, бадминтон. 22. Приспособление для глажения тканей, белья. 23. Однообразный раскатистый 
звук. 24. Задор, увлечение. 31. Противовоспалительный жаропонижающий лекарственный препарат. 
32. Цифра. 34. Бессмыслица, нелепость. 35. Стихотворение Жуковского. 36. Автор драматических про-
изведений. 37. Рыба, балтийская разновидность сельди. 38. Посредник между спорящими, третейский 
судья. 39. Металлический сосуд для курения благовоний при богослужении.

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ
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По горизонтали: 1. Траурное вокальное или вокально-инструментальное музыкальное 
произведение. 6. Рулевое колесо на судне, самолете. 10. Успех, нужный или желательный 
исход дела. 11. Плод южного дерева. 12. Прекращение на некоторое время работы. 13. 
Жидкая лекарственная форма. 14. Опера Пуччини. 15. Церковное хоровое песнопение в 
честь святого или праздника. 16. Спортивное сооружение. 20. Лицо, живущее на проценты 
с ссудного капитала. 23. Стихотворение Ахматовой. 26. Проход, соединяющий отдельные 
части квартиры, здания. 27. Подсемейство попугаев. 28. Денежная единица,положенная в 
основу денежной системы страны. 29. Ткань с набитым вручную узором. 30. Степень квали-
фикации в какой-либо профессии. 32. Искусственно вызываемый сон. 35. Легкий прыжок в 
балетном танце. 39. Плотницкий топор для тесания дерева. 41. Средство, которым можно 
привести что–нибудь в действие. 42. Бугорок на сыром лугу, болоте. 43. Транспорт пред-
ставителей внеземных цивилизаций. 44. Слой льда на поверхности земли и на предметах. 
45. Пространство между двумя рядами домов. 46. Спортсмен, занимающийся командным 
видом спорта. 47. Виртуозная музыкальная пьеса для клавишного инструмента..

По вертикали: 1. Аппарат или установка, в которых протекают физические или химиче-
ские процессы. 2. Горючая жидкость, продукт перегонки нефти. 3. Мелкая светлая крапинка. 
4. Сорт винограда. 5. Радиоактивное превращение вещества. 6. Передвижной цирк. 7. Вы-
ражение недовольства кому-либо. 8. Сладкое блюдо из фруктов, ягод. 9. Пахучее эфиро-
носное травянистое или кустарниковое растение с голубыми или синими цветками. 16. 1/60 
часть минуты, основная единица времени в Международной системе единиц. 17. Суще-
ственный признак, неотъемлемая принадлежность чего-либо. 18. Крупная домашняя птица. 
19. В буддизме: блаженное состояние отрешённости от жизни, освобождения от жизненных 
забот и стремлений. 21. Стремительное наступательное движение войск. 22. Зрелищное 
предприятие. 24. Рабочий, занимающийся окраской зданий, помещений. 25. Вес товара без 
тары и упаковки. 30. Множительный аппарат для печатания копий. 31. Нанос в русле реки. 
33. Кресло на качающейся подставке. 34. Жанр народно-поэтического творчества. 36. По-
ложение в боксе. 37. Тяжёлый ручной молот. 38. Тонкая прочная нить из пеньковой пряжи. 
40. Шотландская овчарка. 41. Фарфоровый изолятор в виде катушки для укрепления на нём 
электрического провода.

УМЕР ЯН ТАБАЧНИК. КАКИМ ЗАПОМНИЛСЯ УКРАИНЦАМ 
НАРОДНЫЙ АРТИСТ И ЭКС-НАРДЕП

Украинский музыкант Ян Табачник умер 11 сентября после длительного 
недуга. Известный аккордеонист в последние годы тяжело болел...

Одним из первых сообщил о смерти Табачника его друг Дмитрий Гордон.
"В 20:10 после продолжительной болезни ушел из жизни прекрасный 

музыкант и потрясающий человек, мой дорогой друг Ян Табачник. Ян Петрович 
сделал людям много добра, он был бескорыстный, порядочный, чистый, 
трогательный и удивительно сентиментальный, я его очень любил. Больно. 
Светлая память", - написал Гордон в своем Instagram.

Последние годы Табачник очень сильно болел онкологией и проходил лечение 
в Израиле. В больнице Тель-Авива на 79 году жизни его сердце остановилось.

"Как оказалось и подтвердило время, самыми верными в последние два года, 
с тех пор как боролся с раком легких (слишком сложный и капризный, может когда-
либо восстановиться) и прошел лечение в лучшей частной клинике Израиля в 
Тель-Авиве (более 100 сеансов химиотерапия и облучения), стали для него два 
Ангела-Хранителя - Григорий Найсберг и Юлиана Бабкова (благодарность им 
и их семьям) - и кошка Соня, которая не отходила от музыканта...", - написал 
журналист Михаил Маслий на своей странице в Facebook.

Он добавил, что похоронят уроженца Черновцов в Тель-Авиве. Таково было 
его желание - обрести покой на земле родного народа…

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ГВОЗДИКА. 7. КАФТАН. 11. УПОР. 13. ПУЛЕМЁТ. 14. БУНГАЛО. 15. УСАДЬБА. 17. ЗАДАТОК. 
18. ГИАЦИНТ. 19. АНКЕР. 20. ШРАПНЕЛЬ. 23. ЯХТСМЕН. 27. СЕРП. 28. КАТЕТЕР. 30. ЛУЖА. 32. 
РЕКА. 34. ЦЕЛЬ. 35. ЛЫЖИ. 36. АНТИГЕН. 37. ФИНТ. 38. ТОКАМАК. 41. СКАФАНДР. 46. ОПЕРА. 
47. ПУАНСОН. 48. КОНЮШНЯ. 49. ДИСКАНТ. 52. СТОЛИЦА. 53. УЧЕБНИК. 54. ЛИНЬ. 55. КАНА-
ПЕ. 56. ТРАНСФЕР.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ВКЛАДЫШ. 3. ЗАМЕТКА. 4. ИСТУКАН. 5. АУРА. 6. МОЛЬ. 8. ФАНТАСТ. 9. АТАВИЗМ. 10. ЭПИ-
ЗОД. 12. БОЛТАНКА. 14. БАГРЯНЕЦ. 16. ДЕНЬ. 19. АЛФАВИТ. 21. РЕПРИЗА. 22. ПЫШКА. 24. 
СУЛЬФИД. 25. ВЕСЫ. 26. БЕСЕДКА. 29. РЕЙКА. 31. ЖАНР. 33. АНАКОНДА. 35. ЛЕТОПИСЬ. 39. 
КРАСОТА. 40. МАСТИКА. 41. СРОК. 42. ФАКТУРА. 43. НОНСЕНС. 44. РЕШЕНИЕ. 45. ГРЯДКА. 
50. СЛИВ. 51. АЛЬТ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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Звоните или пишите
Светлана 609-816-5568   Solana1986@gmail.com

SVETLANA BIRRIEL
NEW JERSEY REALTOR

Atlantic city, Ventnor, Margate, 
Longport, Ocean city and others.

НЕДВИЖИМОСТЬ  
ДЛЯ ИНВЕСТИРОВАНИЯ И ОТДЫХА  

на побережье South Jersey

✔ покупка
✔ продажа
✔ рент

✔ помощь  
в получении 
ипотеки 

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

House Heat
AIR-CONDITIONING

Phone: 267-407-5220 (German Popov)

Discount  
для 

пенсионеров

Ремонт  
и установка  
хитеров  
и кондиционеров




